核农学报 2012, 26(4) 692-698 DOI: ISSN: 1000-8551 CN: 11-2265/S

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

同位素示踪•资源环境•动植物生理

农耕地土壤 137 CS与 210 Pbex深度分布过程对比研究

张云奇^{1,2}, 张信宝³, 龙翼³, 贺秀斌³, 于兴修²

- 1. 四川农业大学, 四川 都江堰 611830;
- 2. 临沂大学资源环境学院/山东省水土保持与环境保育重点实验室, 山东 临沂 276000;
- 3. 中国科学院水利部成都山地灾害与环境研究所, 四川 成都 610041

摘要: 探讨了 137 Cs与 210 Pb_{ex}在农耕地土壤深度分布过程的差异。基于 137 Cs与 210 Pb_{ex}的不同沉降过程,考虑到核素由犁耕层向犁底层的扩散,对农耕地土壤 137 Cs、 210 Pb_{ex}的深度分布过程进行了理论推导,并以杨凌符家庄麦田剖面的实测数据予以验证,同时讨论了实测符家庄麦田剖面 137 Cs、 210 Pb_{ex}深度分布的规律特征及其原因,以此阐明了 137 Cs与 210 Pb_{ex}在农耕地土壤深度分布过程的差异。 137 Cs源于大气核试爆,没有持续沉降补充,犁耕层和犁底层土壤 137 Cs深度分布一直处于随时间变化的非稳定态;而 210 Pb_{ex}是天然核素,存在大气沉降的持续补充,犁耕层和犁底层土壤 210 Pb_{ex}深度分布最终呈稳定态。农耕地土壤 137 Cs、 210 Pb_{ex}深度分布的实测值曲线与理论值曲线的差异,尤其 210 Pb_{ex}、可能与耕作深度的变化历史或土地利用(覆被)变化有关。

关键词: 农耕地土壤 137 Cs 210 Pb $_{ex}$ 深度分布过程

COMPARISON OF THE DEPTH DISTRIBUTION PROCESSES FOR $^{137}\mathrm{Cs}$ AND $^{210}\mathrm{Pb}_{\mathrm{ex}}$ IN CULTIVATED SOILS

ZHANG Yun-qi^{1,2}, ZHANG Xin-bao³, LONG Yi³, HE Xiu-bin³, YU Xing-xiu²

- 1. Sichuan Agriculture University, Dujiangyan, Sichuan 611830;
- 2. Shandong Provincial Key Laboratory of Water and Soil Conservation & Environment Protection, College of Resource and Environmental Science, Linyi University, Linyi, Shandong 276000;
- 3. Institute of Mountain Hazards and Environment, CAS, Chengdu, Sichuan 610041

Abstract: This paper focuses on the different processes of 137 Cs and 210 Pb $_{ex}$ depth distribution in cultivated soils. In view of their different fallout deposition processes, considering radionuclide will diffuse from the plough layer to the plough pan layer duo to the concentration gradient between the two layers, the 137 Cs and 210 Pb $_{ex}$ depth distribution processes were theoretically derived. Additionally, the theoretical derivation was verified by the measured 137 Cs and 210 Pb $_{ex}$ values in the soil core collected from wheat field in Fujiazhuang, Shanxi Province, China, and the 137 Cs and 210 Pb $_{ex}$ concentrations variation with depth in soils of the wheat field was explained rationally. The 137 Cs depth distribution state in cultivated soils will consistently vary with time due to 137 Cs continual decay and diffusion as an artificial radionuclide without sustainable fallout input since 1960s. In contrast, the 210 Pb $_{ex}$ depth distribution in cultivated soils will achieve steady state because of sustainable deposition of the naturally occurring 210 Pb $_{ex}$ fallout, and it can be concluded that the differences between the theoretical and the measured values, especially for 210 Pb $_{ex}$, might be associated with the history of plough depth variation or LUCC.

Keywords: cultivated soil 137 Cs 210 Pb $_{ex}$ depth distribution process

收稿日期 2011-12-30 修回日期 2011-04-23 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 于兴修(1967-),男,山东莒县人,博士,教授,主要从事水土保持研究。Tel: 0539-8766307;E-mail: xxy2000@126.com

作者简介:

作者Email: xxy2000@126.com

参考文献:

- [1] Menzel R G. Transport of strontium-90 in runoff[J]. Science, 1960, 131(3399): 499-500
- [2] DeLaune, Patrick, Buresh. Sedimentation rates determined by ¹³⁷Cs dating in a rapidly accreting salt marsh[J]. Nature, 1978, 275: 532-533
- [3] Zhang X, Higgitt D L, Walling D E. A preliminary assessment of the potential for using caesium-137 to estimate rates of soil erosion in the Loess Plateau of China[J]. Hydrological Science Journal, 1990, 35:

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(915KB)
- ▶[HTML全文]
- ▶参考文献[PDF]
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 农耕地土壤
- ▶ 137 Cs
- ▶ 210 Pbox
- ▶ 深度分布过程

本文作者相关文章

- ▶ 张云奇
- ▶ 张信宝
- ▶龙翼
- ▶贺秀斌
- ▶于兴修

PubMed

- Article by ZHANG Yun-qi
- Article by ZHANG Xin-bao
- Article by LONG Yi
- Article by HE Xiu-bin
- Article by YU Xing-xiu

- [4] Walling D E, Collins A L, Sichingabula H M. Using unsupported lead-210 measurements to investigate soil erosion and sediment delivery in a small Zambian catchment[J]. Geomorphology, 2003, 52(3-4): 193-213
- [5] Ritchie J C, Finney V L, Oster K J. Sediment deposition in the flood plain of Stemple Creek Watershed, northern California[J]. Geomorphology, 2004, 61: 347-360
- [6] 王晓燕, 田均良, 刘普灵, 杨明义. ¹³⁷Cs 示踪法研究坡度与土壤流失的关系[J]. 核农学报, 2004, 18(5): 390-393
- [7] Bai X Y, Zhang X B, Chen H, He Y B.. Using ¹³⁷Cs fingerprint technique to estimate sediment deposition and erosion rates from Yongkang depression in karst region of Southwest China[J]. Land Degradation & Development, 2010, 21(5): 474-479
- [8] 王 禹, 杨明义, 刘普灵. 东北黑土区坡耕地水蚀与风蚀速率的定量区分[J]. 核农学报, 2010, 24(4): 790-795
- [9] Zhang X B, Bai X Y, Liu X M. Application of a ¹³⁷Cs fingerprinting technique for interpreting responses of sediment deposition of a karst depression to deforestation in the Guizhou Plateau, China[J]. Science China Earth Sciences, 2011, 54: 431-437
- [10] Gary G C, Jon M O, Francis P, Gary H, Christopher. The dominant erosion processes supplying fine sediment to three major rivers in tropical Australia, the Daly (NT), Mitchell (Qld) and Flinders (Qld) Rivers[J]. Geomorphology, 2012, 151-152(15): 188-195
- [11] Zapata F. Handbook for the assessment of soil erosion and sedimentation using environmental radionuclides[M]. Kluwer Academic Publishers, Dordrecht Boston London, 2002: 4
- [12] 张信宝, 张云奇, 贺秀斌, 龙 翼, 李 豪. 农耕地土壤 210 Pb $_{ex}$ 含量对侵蚀速率变化的响应[J]. 土壤学报, 2010, 47(4): 593-597
- [13] Zhang Xinbao, Walling D E, Feng Mingyi, Wen Anbang. 210 Pb $_{ex}$ depth distribution in soil and calibration models for assessment of soil erosion rates from 210 Pb $_{ex}$ measurements[J]. Chinese Science Bulletin, 2003, 48 (8): 813-818
- [14] He Q, Walling D E. The distribution of fallout ¹³⁷Cs and ²¹⁰Pb in undisturbed and cultivated soils[J]. Applied Radiation and Isotopes, 1997, 48: 677-690
- [15] Walling D E, He Q. Using Fallout Lead-210 Measurements to Estimate Soil Erosion on Cultivated Land[J]. Soil Science Society of America Journal, 1998, 63(5): 1404-1412
- [16] Walling D E, He Q. Improved models for estimating soil erosion rates from caesium-137 measurements. Journal of Environmental Quality[J]. 1999, 28(2): 611-622
- [17] Walling D E, Collins A L, Sichingabula H M. Using unsupported lead-210 measurements to investigate soil erosion and sediment delivery in a small Zambian catchment[J]. Geomorphology, 2003, 52(3-4): 193-213
- [18] 张云奇, 张信宝, 贺秀斌, 龙 翼, 文安邦, 齐永青. 无侵蚀土壤垦殖后的²¹⁰ Pb_{ex}深度分布变化理论模型[J]. 核技术, 2007, 30(9): 797-800
- [19] Gank J. The Mathematics of Diffusion[M]. Oxford: Clarendon Press, 1956: 155-162
- [20] Shewmn P G. Diffusion in Solids[M]. New York: McGraw-Hill, 1963: 59-65

本刊中的类似文章

- 1. 李仁英,杨浩,唐翔宇.土壤中~(137)Cs的化学性质及其分布规律[J]. 核农学报, 2001,15(06): 371-379
- 2. 刘志强, 杨明义, 刘普灵, 田均良.确定 137 Cs背景值所需的采样点数与采样面积[J]. 核农学报, 2009,23(3): 482-486
- 3. 白瑞华, 丁兴萃, 杜旭华, 王树东, 张春霞. 137 Cs γ 射线辐照地被竹的生物学效应[J]. 核农学报, 2011,25(4): 622-626

Copyright by 核农学报